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فارن پالیسی بررسی کرد

چشم انداز مبهم احیای برجام
یک نشــریه آمریکایی در گزارشی با اشاره به اهمیت توافق هســته ای در نظارت بر برنامه هسته ای ایران و 
راســتی آزمایی فعالیت های هسته ای آن، مدعی شــد که با توجه به موانع فنی ایجاد شده و شرایط وخیم تر 
سیاسی، احیای این توافق پس از خروج آمریکا از آن سخت تر شده است. به گزارش ایسنا، نشریه فارن پالیسی 
درباره کارکرد توافق هســته ای در  زمینه حل وفصل مســئله هسته ای ایران)برجام(، با اشاره به خروج دولت 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشین آمریکا از این  توافق در سال ۲۰۱۸ که...

محمدرضا غلامرضا 
رئیس ستاد انتخابات کشور شد

آخرین وضعیت بازار مسکن

نقلی ها خوش فروش تر هستند!
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یکی از اهداف مهمی که در حوزه حمل ونقل کشور وجود دارد این است 
که سهم حمل ونقل ریلی از کالاهایی که از طریق بنادر وارد یا خارج می   شوند، 
افزایش یابد. در ســال های اخیر، سهم مواد معدنی در حمل ونقل ریلی منتهی 
به بندر شــهید رجایی، افزایش داشته است. یکی از انواع پایانه   های تخصصی 
که بنادر کشــور به آن نیاز دارند، پایانه   های مواد معدنی و فولادی است. همان 
طور که در بنادر پایانه کانتینری یا کالاهای عمومی و غلات وجود دارد، احداث 

پایانه   های مواد معدنی و فولادی نیز ضروری است.
شرکت مدیریت بین المللی همراه جاده، ریل، دریا )هیمکو( با رویکرد توسعه 
و بهبود تعامل لجســتیکی در حوزه حمل ونقل مواد فله معدنی و محصولات 
فولادی، توســط نقش آفرینان اصلی حوزه صنعت، معدن و فلزات، در ســال 
۱۳۹۶ تاســیس شد. این شــرکت در حال احداث پروژه پایانه مکانیزه حمل 
مواد فله معدنی در ضلع غربی بندر شــهید رجایی در زمینی به مساحت ۱۸۰ 
هکتار است. این پایانه می تواند ظرفیت بهره برداری از حمل ونقل ریلی را ارتقا 
دهــد. می توان انتظار داشــت که پس از بهره برداری از ایــن پایانه با توجه به 
سرمایه گذاری پیش بینی شده در زیرساخت های ریلی آن، سهم بار ریلی بندر 
شهید رجایی نیز افزایش قابل توجهی داشته باشد. مدیرعامل شرکت مدیریت 
بین المللی همراه جاده، ریل، دریا )هیمکو( معتقد اســت بعد از اینکه در سال 
۱۳۹۶ مطالعات امکان سنجی جامعی انجام شد این پروژه تا به امروز دستخوش 
تغییراتی از بابت جهش صنعت فولاد بوده و علاوه بر آن جهت گیری به سمت 
عدم خام فروشــی مواد معدنی و تبدیل مواد معدنی به محصولات تولیدی که 
باعث رشــد اقتصاد این حوزه می شــود، باعث شــده فضای اجرای این پروژه 
تحت الشــعاع قرار گیرد که هم سرمایه گذار و هم ســرمایه پذیر را متاثر کرده 
است. او تبدیل اهداف پروژه به رویکردهای جدید را راه حل اساسی این موضوع 
می داند. محسن نادری افزود: این پروژه می تواند در بهبود شرایط محیط زیستی 
منطقه بسیار موثر باشد؛ بخش مهمی از مواد فله معدنی ایران از هر معدنی در 
محدوده موثر لجستیکی بندرعباس که بخواهد صادرات یا واردات داشته باشد، 
بهتر اســت از طریق منطقه بندر عباس اتفاق افتد. اثر وضعی این تبادل مواد 
معدنی فله، چه به صورت صادراتی و چه به صورت وارداتی در محیط زیســت 
منطقه بسیار زیاد است. با توجه به اینکه در حال حاضر، روش های سنتی برای 
این کار استفاده می شود، این آثار نسبت به روش هایی که در دنیا مورد استفاده 
قرار می گیرد، به صورت چند برابر اســت، امــا با افتتاح این پایانه مکانیزه این 

مشکلات مرتفع خواهد شد.
برای آگاهی از چالش   ها و میزان پیشــرفت این پروژه، گفت وگو با محسن 

نادری، مدیرعامل این شرکت را در ادامه می   خوانید.

پروژه احداث پایانه مکانیزه حمل مواد فله معدنی در چه مرحله   ای 
قرار دارد؟

پروژه پایانه مکانیزه حمل مواد فله معدنی در غرب بندر شــهید رجایی در 
حال انجام بوده و بیش از ۱۰ درصد فعالیت فاز یک آن تحقق پیدا کرده و عملا 
وارد فاز اجرایی شده است. موفق شده   ایم در سه ماه پایانی سال ۱۴۰۱ عملیات 
خاکی را آغاز و بخش مهمی از آن را به اتمام برسانیم و وارد فضای سنگ ریزی 

در دریا و اجرای دایک شده   ایم.
از طرفــی مطالعات در مرحله طرح جامع به اتمام رســیده و مطالعات در 
حوزه   های مختلف مانند ژئوتکنیک، هیدرو گرافــی دریا، ژئو تکنیک دریایی و 
تمامی امور و تجهیزات مکانیــزه موردنیاز در طرح جامع تدوین و جمع بندی 
شده است. در مرحله اخذ تاییدیه واحدهای مختلف سازمان بنادر هستیم که بر 
اساس آن بتوانیم با جزئیات بیشتری وارد کار شده و برنامه ریزی بیشتری انجام 
دهیم تا در سال ۱۴۰۲ وارد کار عملیاتی بیشتری شویم. در بعد تامین مالی و 
افزایش سرمایه نیز مصوبات اخذ شده و مجوز تامین مالی به مبلغ حدود ۵هزار 
میلیارد تومان با ابزارهای مختلف داده شــده که از این میزان ۲۲۰۰ میلیارد 
تومان به صورت نقدی از طرف ســهامداران تامین می شود. این تحولات باعث 

می شــود که این پروژه در فضای احداث محوطه انبار مکانیزه، ایجاد اسکله و 
تجهیزات مرتبط با حمل ونقل ریلی بتواند فضای متحول جدیدی را ایجاد کند.

مزایای احداث این پروژه چیست؟
احداث انبارهــای مکانیزه، گرد و غبار و آلاینده   های ناشــی از تبادل مواد 
معدنی در بندرعباس را به شدت کاهش می دهد، زیرا این آلاینده ها ابتدا برای 
آبزیان و محیط زیســت دریا تاثیر گذار هستند. در مدت ۳۰سال بهره برداری از 
این پروژه و دوره بعد از آن در سیستم بهره برداری شاهد تحولات مثبت زیست 
محیطــی خواهیم بود. از طرفی با کاهش تاثیر حمل ونقل جاده   ای از این فضا، 
حداقل سالانه ۱۰ میلیون تن تبادل مواد فله معدنی از روی جاده به ریل منتقل 
می شود؛ این موضوع باعث می شود تا زیرساخت جاده   ای آسیب کمتری دیده و 
نیز آلاینده   های میکرو پلاستیک ناشی از لاستیک خودروهای سنگین در منطقه 
که به شــدت آسیب زا بوده و بر سلامتی افراد تاثیر منفی دارد نیز کاهش پیدا 
کند. علاوه بر این، هزینه   های حمل ونقل در حوزه ریلی به نســبت هزینه   های 
حمل ونقل جاده   ای ارزان تر بوده و حاشــیه ســود این صنعت بیشتر شده و در 
نتیجه اقتصاد این صنعت نیز پویا تر می شود. زمانی که اقتصاد پروژه   ای توسعه 

و بهبود پیدا کند، می تواند در توسعه زیرساخت در منطقه اثر داشته باشد.
با توجــه به حذف حمل ونقل جاده   ای در این پروژه و اســتفاده از 
بحث حمل ونقل ریلی، برنامه این شــرکت برای توسعه ناوگان ریلی و 

خریداری واگن و لکوموتیو در این پروژه چیست ؟
در ســال ۱۴۰۱ موفق شــدیم که ناوگان ریلی را راه انــدازی کنیم به این 
صورت که ۳۰ دســتگاه واگن روسی )لبه بلند( خریداری کردیم که در مرحله 
ســیر هســتند. در افق طرح برنامه کار این است که بتوانیم مدیریت یکپارچه 
شــرکت های ریلی گروه را داشته باشــیم. لازمه این موضوع این است که این 
شرکت بتواند ابتدا یک شرکت حمل ونقل ریلی موفق باشد و در افق کوتاه مدت 
بتواند رشــد کند. بعد از آن با دستاوردهای هوشمند خود و فضای ایجاد شده 
در حوزه مدیریت یکپارچه بتواند اثر اقتصادی مثبتی روی شــرکت های ریلی 

زیرمجموعه داشته باشد. 
برای اینکه بتوانیم به آن ســمت حرکت کنیم با توجه به نظر ســهامداران 
مبنی بر اینکه ابتدا زیرســاخت در بندر توسعه پیدا کند، تمرکز شرکت را بر 
احداث اســکله و پایانه مکانیزه ریل پایه گذاشته   ایم و نیم نگاهی نیز به توسعه 

واگنی داریم که با مجوز سهامداران، می توانیم گام به گام پیش برویم. با توجه 
به اینکه در حال حاضر شرکت های حمل ونقل ریلی فعال در گروه وجود دارند، 
احســاس نیاز سازمان سهامدار بر این است که در حوزه بندری و زیرساخت   ها 
فعالیت شود. اما در مجموع اساس تشکیل سازمان  بر این است که نگاه یکپارچه 
به حمل ونقل ریلی و لجستیک را در گروه داشته باشد تا بتواند بهره وری بهتری 
داشته و با امکانات موجود عملکرد بهتری داشته باشد. برای اینکه بتوانیم توسعه 
ریلی را هم در دســتور کار قرار دهیم بخشی از مجوزها در حوزه حمل ونقلی 
از جمله عضویت در انجمن صنفی شــرکت های ریلی و چند مجوز از شرکت 

راه آهن جمهوری اسلامی دریافت کرده   ایم.
با توجه به اینکه شرکت های سهامدار این مجموعه، اکثرا خودشان 
شرکت های حمل ونقل ریلی دارند، این موضوع تداخلی با فعالیت آنها 

پیدا نمی   کند؟
مدیریت یکپارچه ارجاع بار از تکالیف گروه بوده و یکی از هویت   های شرکت 
هیمکو این است که بتواند این موضوع را یکپارچه کند. در آن صورت شرکت ها 
می توانند از واگن   های خودشــان در نقاط دیگر اســتفاده کنند. زمانی که به 
واگن دارها دســتور کار داده شــده که واگن ها در ساعت مقرر در محل تخلیه 
باشند، سپس تخلیه کرده و به محل برگردند؛ اگر قرار است تعدادی از واگن ها 
به مدت مثلا یک هفته در بندر عباس توقف داشــته باشــند تا تخلیه شــوند، 
بهتر اســت این مدت را در جای دیگر و بین واحدی دیگر فعالیت    کنند. بعضا 
ایــن واگن   ها، بار را از معادنی به کارخانه ها می   برند که در آنها تبادل بار بهینه 
نیست. براساس نقشه   ای در فضای هوشمند می توان تقاضا، نیاز و امکانات را با 
نرم افزارها و مدیریت یکپارچه آنالیز و مدلی ایجاد کرد که اقتصاد حمل را پویا تر 
کند.گام بعدی پس از احداث پایانه حمل مواد فله معدنی این اســت که حمل 
یکپارچه مواد فله معدنی را در بندرعباس مدیریت کنیم. هماهنگی این موضوع 
دشوار و به شدت پیچیده است. زیرا رقابت در این حوزه زیاد است اما زمانی که 
این رقابت به بهبود عملکرد تبدیل شــود، از این موضوع استقبال می شود. این 

موضوع یکی از اهداف آتی شرکت هیمکو خواهد بود.
چالش   ها و موانع و مشکلات پروژه در مدت زمان فعالیت چه مواردی 

بوده است؟
این پروژه با سایر پروژه ها تفاوت دارد، زیرا دارای ذی نفعان و سرمایه گذاران 

متفاوت به ویژه در حوزه ســرمایه گذاری اســت. همچنین در حوزه احداث 
زیرســاخت که عملا این کار وظیفه حاکمیتی بــوده اما با توجه به اینکه این 
 BOT ظرفیت موجود نیســت، ســهامداران هزینه آن را در قالب یک قرارداد
)ســاخت، بهره   برداری و واگذاری( تقبل کرده   انــد. از طرفی احداث پروژه   های 
زیرساختی نسبت به سایر فعالیت   های صنعتی مانند تولید فولاد آنچنان توجیه 
اقتصادی ندارد و یکسان ســازی دیدگاه   های متفاوت سهامداران کار دشواری 
بود که انجام پذیرفت. در این راســتا یک مدرک افزایش ســرمایه صادر و به 
صورت جلســه مجمع افزایش ســرمایه و قانونی به رقم ۲۲۰۰ میلیارد تومان 
افزایش سرمایه نقدی ثبت شده که تا ۴۹۰۰ میلیارد تومان با حمایت و ضمانت 
سهامداران تسهیلات را پشتیبانی می کند. از طرفی ذی نفع دیگری که در این 
حوزه نقش آفرینی می کند، ســازمان بنادر و دریا نوردی بوده که به عنوان نهاد 
سرمایه پذیر است. این سازمان، امروز تحولات جدی را در دوره عملیاتی خودش 
تجربه می کند و چالش   های بسیاری را در بندر شهید رجایی از جمله توسعه فاز 
سوم دارد. از تعداد سه پست اسکله   ای که قرار بود احداث شود، دو پست ساخته 
شده و یکی از آنها دچار چالش است. چالش دیگر این است که اراضی پشتیبان 
۲۴۰۰ هکتاری بندر شــهید رجایی، ظاهرا قرار است توسعه داده شود و قصد 
دارند حوضچه چهارمی را احداث کنند که با پروژه ما تداخل دارد. این چالش 
روی پروژه ما فشــار گذاشته و سهمی از اراضی ما را تحت الشعاع قرار می دهد. 
این کار مراحل مذاکره پیچیده   ای داشــته و با توجه به اینکه بخش مهمی از 
مطالعات انجام شده و اهتمام ویژه سهامداران برای اجرای پروژه این قرارداد و 
همچنین اهتمام ویژه سرمایه پذیر و بازنگری طرح در حوزه مطالعات مهندسی 
به صورت کامل انجام شــده و به این نقطه رسیده اند که چگونه فعالیت انجام 
شود که تداخلی با طرح های پروژه نداشته باشد، یک صورت جلسه و توافق نامه 

با سازمان بنادر و دریانوردی امضا شده است.
چند سال از امضای قرارداد می   گذرد؟

سه سال و نیم از انعقاد قرار داد BOT و سه سال از تحویل زمین می   گذرد. 
در این مدت ســه ســال تقریبا پروژه ۱۰ درصد پیش رفته اســت. این میزان 
پیشرفت را مثبت ارزیابی می   کنم، زیرا چالش   های موجود روی محور عملیات 
این پروژه به شــدت سنگین بوده و مســائل پشت دست این قضیه مرتبط به 
کشــور بوده و ساختگاهی اســت که فعالیت   هایی را در سطح کلان کشور به 
صورت متمرکز مدیریت کند. از طرفی نظرات نیز راجع به این پروژه زیاد بوده 
و ابهام در حوزه آینده این موضوع نمی   گذاشت تصمیم گیری شود. باید به سمت 

آینده پژوهی در این حوزه برویم.
باتوجه به شــرایط و چالش   های موجود، تکمیل دوره احداث را چه 

مدتی ارزیابی می   کنید؟
ســعی کردیم طراحی پروژه بهینه باشد تا با استفاده از داشته   ها بتوانیم با 
سرعت به اجرای کار ادامه دهیم. یک بخش عملیات حوزه پسکرانه و خشکی 
اســت که می توان در مدت حدود دو ســال آن را به انجام رســاند و یک انبار 
مکانیزه را به ســرعت راه اندازی کرد. می توانیم ظرف مدت سه سال پسکرانه 
دریا، خشــکی و انبار مکانیزه را فعال    کنیم تا در سه سال آینده بتوانیم بخش 

مهمی از اسکله ها را نیز احداث کنیم. 
فعلا پرونده سه ساله است و اگر بتوانیم جزئیات را با سازمان بنادر یک لایه 
جلوتــر برده و طرح جامع را مصوب کنیم، در نرم افزار، برنامه زمان بندی آن به 
صورت دقیق مشخص می شود. ارزیابی بنده این است که این پروژه تا رسیدن 
به اسکله حدود پنج سال طول می   کشد اما در مدت سه سال می توان پسکرانه 
خشــکی، دریا و انبار مکانیزه و انبار محصول را تحویل داد. اگر قرارداد جدید، 
زودتر منعقد شود حتی احداث اسکله را هم می توانیم در دریا به صورت موازی 
آغاز کنیم. مزیت این پروژه این اســت که به صورت موازی می توان بسیاری از 
فعالیت   ها را پیش برد و چون عرصه گسترده بوده، از این لحاظ با سایر کارهای 
صنعتی دیگر متفاوت است. مزیت دیگر این کار بهره برداری زودهنگام پروژه تا 

۵۰ درصد ظرفیت ۱۰ میلیون تن در سال است.

جزئیات احداث پایانه مکانیزه حمل مواد فله معدنی در بندر شهیدرجایی 

عایـدی »هیمکـو« بـرای اقتصـاد بنـدرعبـاس 


